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23.03.2023  FM2023/122 
 

 

I medfør af § 36 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg følgende forslag til forespørgselsdebat: 

 

Forslag til forespørgselsdebat om at pålægge Naalakkersuisut om muligheden for at 

igangsætte arbejdet med at oprette en decentral socialrådgiveruddannelse. 

 (Naleraq)  

 

Det er almideligt kendt at der er stor mangel på uddannede socialrådgivere her i landet.  

 

I starten af 2022 fremkom socialrådgiverforeningen, NIISIP1) med, at der på landsplan manglede 

155 socialrådgivere med den konsekvens at ventetiden for sagsbehandling for borgere bliver 

længere og længere. NIISIP’s undersøgelser viser også der ialt er 231 socialrådgiverstillinger i 

kommunerne, hvoraf 77 af stillingerne er besatte af uddannede socialrådgivere. 

 

Den store mangel på socialrådgivere medfører generelt, at borgerne ikke bliver serviceret på en 

kvalificeret grundlag og dermed er der risiko for at borgeren ikke få den vejledning, rådgivning og 

tilbud, de har krav på i henhold til lovgivningen. Beretninger fra ombudsmanden vidner om 

sagsbehandlernes manglende kvalifikationer. Blot se på den sidst Ombudsmandsberetning fra 2021, 

hvor nogle af overskrifterne er ”helt uacceptabelt sagsbehandling af sager om anbringelse og 

hjemgivelse af tre børnesager” og ”manglende reaktion på ansøgning om støttepersone til et barn 

på grund af inhabilitet i kommunens forvaltning”.  

Sagsbehandlerens manglende faglige kvalififaktioner gælder også specielt for borgere med 

handicap, da deres stituation kan være kompliceret der kræve høj faglig for sagsbehandleren at 

service borgeren. Denne iagttagelse understøttes af handicaptalsmandens udtalelse i Sermitsiaq af 

08.02.20222), heraf fremgå ”.. at den manglende kvalificeret arbejdskraft medvirker til, at 

borgerenes sager ofte ender med fejlagtige afgørelser, syltes i urimelig lang tid – eller simpelthen 

                                                           
1 https://sermitsiaq.ag/node/235066 
2 https://sermitsiaq.ag/node/235229 
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går helt i stå.”  

Socialrådgivernes uddannelsesforløb der udbydes på Ilismatusarfik der kan modtage 20 studerende 

årligt mener jeg ikke er nok til at dække behov for faguddannede socialrådgivere.  

Der er en del sagsbehandlere i dag der har stiftet familie som kunne være interesseret i at højne 

deres kvalifikationer til socialrådgiver.  

 

Vi kan som samfund og folkevalgte politikere ikke sidde de manglende faglighed i socialarbejde 

overhørig, og med de mange sager som vores sagsbehandlere hver dag kæmper for at nå og for at 

gøre en forskel på, må vi gøre noget ved. I forbindelse med §37 spørgsmål 017/ 2023 skriver 

Naalakkersuisut; ”Naalakkersuisut er åben for en dialog om at se på mulighederne for oprettelse af 

en decentral socialrådgiveruddannelse.”3), derfor vil Naleraq høre partiernes syn på oprettelse af en 

decentral socialrådgiveruddannelse, herunder også diskutere hvordan vi får højnet interessen for at 

tage uddannelsen samt øge interessen for socialområdet. 

 

Med disse ord vil jeg ønske samtlige partier et godt debat om emnet.  
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